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מסתובב בדרכים
 אבי קנטרוביץ | מנכ"ל תנועה כהלכה

תאונות חזיתיות

בשתי תאונות חזיתיות בצפון ובדרום נהרגו 4 בני אדם. בצפון נהרגו 
שתי נשים - דליה מלול ע"ה ועופרה מולר ע"ה. ובדרום נהרגו שני 
תושבי שוקדה מיכאל דנינו ז"ל ושכנתו פנינה ערד ע"ה. בשתי התאונות 
מדובר על נהגים ותיקים בעלי ניסיון, המכירים היטב את הכבישים. 
אך חשוב לזכור כי בימים חמים כשהנהיגה קשה יותר, יש להקפיד על 
ריכוז בנהיגה ולהימנע מהסחות דעת.... אסור לנו להשלים עם תוצאות 

מחרידות של תאונות.
תשתית לא בטוחה יכולה להרוג, אך לא חייבת להרוג. חייבים לטפל 

בתשתיות לקויות. 
כביש דו-סטרי מסוכן ועלול לגרום לתאונה, אך אין חובה שתהיה תאונה.

כמעט... הכול תלוי בנהג,
נהג עייף, שתוי, מסומם...מועד לגרום תאונה ונהיגתו מסוכנת ומסכנת 

- אין מקומו בכביש!!! 
נקפיד שלא לנסוע בכביש דו-סטרי, אלא אם אין כביש חד-סטרי באזור.
נעלה לכביש דו-סטרי בידיעה כי אנו נמצאים בכביש מסוכן ביותר. 
כאן אני יכול להיות נהג מצוין, ערני ומרוכז בנהיגה, שתי ידיים על 
ההגה...ועדיין להיות מעורב בתאונה בגלל הנהג הנוסע מולי ועובר 

לנתיב הנסיעה שלי...
אנו לא יודעים מיהו הנהג הנוסע בנתיב הנגדי, האם הנהג עייף, שתוי, 
או שאולי הרכב אינו תקין ועוד... אין לסמוך כלל על הנהג בנתיב הנגדי.
בכל מקרה כאשר אנו עולים על כביש דו-סטרי נדליק אורות מעבר 

)נמוכים( - גם בקיץ באמצע היום.
נשמור על ערנות וכוננות - אנו נמצאים בכביש מסוכן ביותר, נצפה 

מצבים
זה לכביש  לברוח מכביש מסוכן  ונחפש את ההזדמנות הראשונה 

חד-סטרי.
נצמד לשול הדרך - שדה הראיה יגדל, ובשעת אמת נוכל לרדת לשול 

הדרך מבלי להיכנס ללחץ....
נוריד מהירות - לפחות 10 קמ"ש פחות מהמהירות המרבית המותרת 

באותו הכביש. 
   * כדאי להבהב באורות מדי פעם להגברת ערנותו של הנהג בנתיב הנגדי.        

נקפיד על הכללים ונציל חיים!!

סדנאות סימולציה לנהיגה חכמה של תנועה כהלכה 

054-4836343 ,09-7745758 : מסובסדות ע"י 

 gdaat@pisrael.com | 02-5350915 לפרסום, למודעות ולהנצחות: ורד כהן-חדד | קרן אביה
לע"נ אביה יהושע ז"ל גולדברג הוצאה לאור: 

הפקה ופרסומות:  | עורך: נבו כץ | ע. לשונית: יעל בית הלחמי | עיצוב: תמי כהן ואביטל ירושלמי | מחיר הגיליון: 4 ש"ח כולל מע"מ
תוכן המודעות על אחריות המפרסמים בלבד  אין במאמרים משום המלצות מקצועיות או טיפוליות  נא לא לקרוא בשעת התפילה 
נא לשמור על קדושת הגיליון  כל הכנסות הגיליון קודש למלחמה בתאונות הדרכים © כל הזכויות שמורות לפרסומי ישראל ושות'

ירושלים:
תל	אביב:	

חיפה:	

ירושלים:
תל	אביב:	

חיפה:	

מוצאי	שבתהדלקת	נרות

	8:24
8:23
8:21

7:13
7:19
7:01

לרפואת אלעד צפריר בן דנה, רותם ישי בן אחינועם והתינוקת אדל בת אדווה

מועמד מוסכם
ככל שהימים נוקפים, הדרך להעמדת רב מוסכם על כלל הציונות הדתית למשרת הרב 
הראשי הופכת קשה ומסובכת. כולם מסכימים כי מצבה של הרבנות הראשית במתכונתה 
הנוכחית מחייב חיזוק. הרבנות זקוקה למנהיג בעל שיעור תורני, רב ניסיון ורב עוצמה שכל 

פסיקה שלו תתקבל בציבוריים רחבים ותהווה מגדלור לעולם כולו.
נדמה היה כי ההתמודדות למשרה הרמה תהיה עניינית ומכבדת אך לא. ואולי הכל מתחיל 
ונגמר בכך שהציבור הדתי לאומי על גווניו אינו מאוחד וכך גם הפוליטיקאים המייצגים 
אותו.  איך ייתכן שכשהרב חיים דרוקמן ראש ישיבת אור עציון וראש מרכז ישיבות בני-

עקיבא, זקן רבני הציונות הדתית פונה לאחד הרבנים להסיר מועמדותו כדי לסלול את 
הדרך להעמדת רב מוסכם, הוא נענה בשלילה ובסירוב מוחלט? ברור שפיצול הקולות 

בגוף הבוחר יגרום לבחירת רב שאינו מייצג את הציונות הדתית.

שלחי ציבור
מפלגת הבית היהודי, שליחת הציבור של כולנו, כמפלגה לא מצליחה להתאחד ולהביא 
להצלחת המהלך. מעניין שעד כה שליחנו בכנסת לא הצהירו פה אחד מעל במת הכנסת 
מי המועמד המוסכם )והיחיד( של המפלגה.  ישנן ספקולציות ושעות נוספות של עבודה 

אינסופית מאחורי הקלעים לטובת מועמד כזה או אחר. הכל מסובך.
המרוץ למשרת הרב הראשי כמעט שאינו מעניין את הציבור החילוני. הציבור החרדי לא 
סופר את מוסד הרבנות הראשית לישראל... כך שעלינו, הציבור הדתי לאומי, להבין ולהפנים 
שעלינו האחריות לחזק ולרומם את הרבנות הראשית להציב בראשה את אחד מגדולי 
הדור שלנו. הציבור הדתי לאומי, בגלל מחלוקות חוזרות ונשנות, הפקיר את מוסד הרבנות 
הראשית וגרם באופן ישיר למצבה הקיים. ועתה, שוב, בגלל הפילוג וחוסר המשמעת 
והצייתנות להנהגה הרוחנית העליונה של הציונות הדתית אנו עלולים להפסיד את המערכה.

חוק האחדות ולא 'דיל'
הטענה התמוהה כי חוק 'אריאל – עמאר' – הינו פרסונאלי בלבד משוללת כל הגיון, כי מנגד 
'חוק שטרן' )יש המכנים אותו 'חוק סתיו'(  להרחבת הגוף הבוחר הינו חוק פרסונאלי גרידא 
משום שבא להקל על בחירתו של אחד המועמדים ואף עלול לגרום בעתיד לבחירת רב 

קונסרבטיבי או רפורמי. )כאשר שר הדתות הממונה לא יהיה אישיות תורנית(
די לצביעות ודי לעסקנות. חבל מאוד שציבור יקר מוצא עצמו מסוכסך עם עצמו על 

משרת רבנים. כמה חילול ה' נגרם מכל העניין...
הגשת חוק איננה בהכרח 'דיל', הגשת חוק מוסכם היא דרך לאומית מכובדת להביא למינוי 
גדולי דור, ענקים בתורה, גדולי הדיינים בעלי סמכות תורנית בלתי מעורערת שיוכלו להוביל 
את הרבנות לעוצמות ולגבהים של הנהגה ופסיקה הלכתית, כפי שהיו נהוגים בתקופת הרב 

קוק, הרב הרצוג,  הרב גורן, הרב עובדיה, הרב ניסים, הרב עוזיאל ודומיהם. 
אם נבחר להמשיך בדרך הפלגנות ולא נקבל את דעתו החד משמעית של הרב דרוקמן 
להתאחד מאחורי מועמדותו של הרב יעקב אריאל, נפסיד גם הפעם במערכה והרבנות 

הראשית תחמוק לנו מבין האצבעות. למי ששכח, בסרט הזה כבר היינו לפני כעשור.
עלינו להתעשת ולהתאחד, מהר ככל האפשר, כדי שנוכל סוף סוף לחולל שינוי.

משהו חדש מתחיל... תוכיחו לנו!

מאמרדעה

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

בביקור  החינוך  שר  סגן  וורצמן  אבי  ח"כ 
במכללת אורות ישראל

 "כשליח ציבור אעשה כל שביכולתי כדי לסייע למכללות 
לחינוך"

במהלך ביקור במכללת אורות ישראל הבטיח וורצמן 
לסייע ולקדם את המכללות לחינוך שכן הוא רואה 
חשיבות רבה בתפקידם להכשרת דור המחנכים 

הבא בישראל.
ביקר השבוע  וורצמן,  סגן שר החינוך, ח"כ אבי 
בקמפוס רחובות של מכללת אורות ישראל. סגן 
האקדמי,  פועלה  על  סקירה  שמעו  וצוותו  השר 
החינוכי והתורני של המכללה, מנשיא המכללה הרב פרופ' נריה 
גוטל ומיו"ר חבר הנאמנים הרב חיים פוגל. בדבריהם הודגשו הישגי המכללה, 
כמו  בהתמחויותיה.  ביותר  והמגוונת  החמ"ד  במגזר  ביותר  הגדולה  שהיא 
גם היענותה למשימות ממלכתיות: הגדלת מספר הגננות, הכשרה להוראת 
אזרחות, כיתות אופק חדש ועוד ועוד. כן צויינו לשבח המסלולים לתואר שני 

אותם מעניקה המכללה, ואלה שעודם על שולחן המל"ג.

מר אופיר אביקסיס חשף לפני סגן השר את הפעילות המבורכת של הגרעין 
התורני הפועל בשכונת 'אושיות' ברחובות, בתחומי חברה, רווחה וחינוך.גרעין 
גומרת את  לא קטן, שהגיע להישגים משמעותיים עליהם עיריית רחובות 
ההלל. הרב עמי דנינו, ראש ישיבת אורות יעקב, הציג את ייחודה של הישיבה 
ואת "הוצאתה יקר מזולל", בקידום בני נוער משכונות מצוקה להיותם היום 

אנשי  מצויינים,  "הסדרניקים" 
תורה וחינוך.

סגן השר הביע את התפעלותו 
זו  ועשירה  מעשייה מקיפה 

הציבור,  כשליח  והתחייב, 
ככל  ולתמוך  לסייע 

מנת  על  שלאל-ידו 
המכללה  את  לקדם 

ואת פועלה בעתיד. 

הרב פרופ' נריה גוטל  עם 
סגן שר החינוך מר אבי 

וורצמן

2

עת
יד

לו
גי



מוקד התנדבות לנוער
בחופשת הקיץ

מתנדבים ונהנים

בתרומה משמעותית לחברה במגוון תחומים

מפגש עם בני נוער ואוכלוסיות שונות

פעילויות ושיחות ערכיות וחווייתיות

מפגש אישי עם אנשים וסיפורים מיוחדים

עוד לא נרשמתם?
הזדרזו להירשם, מספר המקומות מוגבל.

www.leoro.org.il "ההרשמה באתר "לאורו נלך
לפרטים נוספים: חננאל 0523115607

*ההתנדבות מיועדת עבור קבוצות מגילאים 15-18 הגדרת קבוצה 
מעל 5 בני נוער.

התנדבות במגוון תחומים חקלאות,קייטנות,ארכיאולוגיה,צה”ל ועוד...

בגדולאת החופש

מנהלים, רכזי חינוך חברתי, רכזי נוער, קומונריות ובני נוער
את החופש הזה, אתם לוקחים ובגדול!

מדינת ישראל
משרד החינוך - המינהל לחינוך דתי

בית חינוך כמשפחה



פרשתנו עוסקת באחת המעידות הקשות שהיו לעם 
ישראל במדבר. מעידה שהטביעה את חותמה על כל 
מהלך ההיסטוריה של עם ישראל. אנו רואים שהתורה 
התייחסה לחטא המרגלים בצורה הרבה יותר חמורה 
מאשר אל חטא העגל. חורבן בית ראשון ושני, פיזור 
האומה והייסורים הקשים כולם באו בעטיו של חטא 
רגלים. מה הייתה הסיבה לחטא ומדוע הוא חמור כל 
כך? חז"ל אומרים שהייתה למרגלים נגיעה אישית. 
במדבר הם היו נשיאים, אך ידעו שכאשר יבואו לארץ 
ירדו מגדולתם. הם הלבישו את התנגדותם במסווה 
של צדקות. הם אמרו שבמדבר יש דגן שמים, מים, 
ענני כבוד, ואפשרות בלתי מוגבלת לעסוק בתורה, 
ולעומת זאת בארץ יהיה צורך לעסוק בחקלאות כדי 
שיהיה אוכל ופרנסה, וגם חששו לביטול תורה. הם לא 
הבינו שהקב"ה רוצה שעם ישראל יחיה דווקא בארץ, 
יהיה עם חקלאי, ויתעסק בקדושה בכל תחומי החיים 

החומריים, על מנת להעלותם ולרוממם.
בגלל הנגיעה הזו נפל עליהם פחד, ולכן אמרו "אפס כי 
העם". אומר הרמב"ן, שבאמרם כך שללו את היכולת 
של העם לעמוד במערכה נגד שבעת העממים. אחר 
כך הרחיבו עוד ואמרו "ונהי בעינינו כחגבים וכן היינו 

בעיניהם" - הרגישו בעצמם חולשה כנגד העמים.
התורה מבליטה את מעשיו של כלב בן יפונה ולא 
את אלו של יהושע בן נון, מפני שאם יהושע בן נון 
היה מוחה בפני העם היו אומרים שעושה זאת מפני 
שהוא תלמידו של משה ורוצה לרשת את המנהיגות. 

מפי כלב נשמעים הדברים משכנעים יותר.

ומטעם  בסיכון,  כרוכה  ידע שהכניסה לחברון  כלב 

לא  ישראל  עם  שאם  הבין  אך  נכנס,  לא  חברו  זה 

יכנס לארץ הסיכון כפול ומכופל כי אין קיום לאומה 

בספר המצוות: מצוות  כותב  לא"י. הרמב"ם  מחוץ 

עשה קנ"ג, שאי אפשר להעלות על הדעת חלילה 

שיהודים יעדרו מארץ ישראל, שהרי הקב"ה הבטיח 

שלא ימחה אותות האומה. מעמדם של ישראל במדבר 

נבע משאיפתם להיכנס לארץ, אך אם לא יכנסו בדורו 

של יהושע בן נון העם כולו יהיה נתון בסכנה ולא 

יהיה קיום לאומה. נמצא שכלב לקח סיכון קטן כדי 

למנוע סיכון גדול מאוד. 

כלב התחזק מההשתטחות על קברי האבות, ונטל 

את העוז והגבורה לומר שגם אם בדרך הטבע לא 

נראה שנוכל לכבוש את הארץ, עלינו לדעת שהקב"ה 

עימנו. כלב הבין שאין ציווי בתורה שאנו לא מסוגלים 

לקיים, אע"פ שיש מצבים קשים ביותר. הקב"ה אינו 

מצווה ציווי כדי להכשיל בזדון ח"ו. לכן אומר כלב 

"עלה נעלה וירשנו אותה כי יכול נוכל לה". 

הרב חרל"פ כותב בספרו "מי מרום", שבדורנו, עוד 
מצוות  היא  המרכזית  הנקודה  שנים,  עשרות  לפני 
יישוב ארץ ישראל. עם ישראל היה בגלות אלפיים 
לנו  הייתה  ולא  רדומה,  הייתה  זו  מצווה  לכן  שנה, 
היכולת לקיימה. בדורנו הקב"ה מעיר את ליבות עם 
וכובשת  הולכת  ציון  לשיבת  וההתעוררות  ישראל, 
יותר ויותר רבדים בעם ישראל. ומכיוון שזו הנקודה 
ישראל  לעם  מתנכלים  העולם  אומות  העיקרית, 
בעיקר בנקודה זו. עד כדי כך גדולה ההתנגדות עד 
שנשיא של המעצמה הגדולה מעסיק את עצמו בכל 
בית או מרפסת שנבנים ביהודה ושומרון. הם יודעים 
שתפקידם למנוע את שיבת עם ישראל לארצו, ואע"פ 

שאינהו לא חזו - מזלייהו חזו. 
לצערנו הרב יש גם חלושים בתוך עמנו, החושבים 
שאם נתרפס לפני המחבלים נשיג שלום. עלינו להבין 
שעם המחבלים אין שלום, לא היה שלום, ולא יהיה 
שלום. הם שונאי שלום כמו שאומר דוד המלך "אני 
שלום וכי אדבר המה למלחמה". אשרינו שהקב"ה 
מסכסך בינם לבין עצמם, כדי להחלישם וכדי למנוע 

מהם לפגוע בעם ישראל. 
את  ידביר  שהקב"ה  היום  ירחק  שלא  מקווים  אנו 
ונזכה לניקיונה של  כל שונאינו, יסלק את אויבינו, 
השמים,  ויראת  התורה  בבנין  נמשיך  אנו  ארצנו. 
ובתיקון  חדשים  ישובים  בבנין  הישובים,  בהרחבת 
חטא המרגלים. בזה יקיץ הקץ על הגלות, ועם ישראל 
יוכל לשכון לבטח בכל מרחבי ארצנו בקרוב בימינו, 

אמן 

כן, אנחנו יכולים
 הרב דב ליאור - רב העיר קריית ארבע-חברון וראש הישיבה

ראש
הישיבה

מקלות במבוק על סיר רותח
הרב מנחם בורשטין - ראש מכון פוע"ה

יורה
דעה

היה בשליחות  צבי טל,  היקר שלי, הרב  החברותא 
לא  שכלל  רבנים  שיש  המום  היה  הוא  בארה"ב. 
מדברים על ארץ ישראל וחובת העלייה לארץ, הם 
שאינם  השבוע  בפרשת  נושאים  מוצאים  תמיד 
"מעניין  לעצמו:  אמר  הוא  ישראל.  לארץ  קשורים 

מה יעשו בפרשת שלח". 
בשבת פרשת "שלח" הוא קם במרץ רב, למניין שבו 
הרב דורש את דרשתו השבועית והנה הרב מתחיל 
לדבר: "השבוע בפרשתנו נושא חשוב מאד, הנוגע לכל 
אחד ואחד מאתנו והוא קרוב לליבנו: מצוות ציצית...".

אנו כבר נמצאים בארך ישראל ונושא ישוב הארץ יקר 
לליבנו כבר שנים רבות, ולכן נדבר גם אנו על התכלת. 
ועל  התכלת  של  הזיוף  על  לדבר  בחרנו  הפעם 

ההתייחסות של חז"ל למעשים אלו.
לכל דבר יקר קמים זייפנים שמנסים להכין לו תחליף, 
כדי לגרוף רווחים. הקשיים השונים בצביעת התכלת 
את  לזייף  שניסו  לכך  הביא  ימי,  בחילזון  שמקורה 
התכלת באמצעות מקור צמחי. הזיוף היה כה מקובל, 
עד שנתגלו פפירוסים הנותנים מרשמי זיוף. את הצבע 

המזויף כינו חז"ל: "קלא אילן". 
התוספתא )מנחות ט( מציינת שמעיקר הדין, מקור 
התכלת צריך שיהיה ממקור חי, אולי כדי להביע את 
חיות המצוה. על כן, נאמר "הביא שלא מן החילזון - 
פסולה". הזיוף היה מדויק כל כך שהיה קשה להבחין 
בינו ובין המקור. על כן, אמרו חז"ל )ב"מ ס"א:(: "אמר 
הקב"ה, אני הוא שעתיד להיפרע... וממי שתולה קלא 

אילן בבגדו ואומר תכלת הוא".

במהלך השנים ניסינו לברר בשטח, מהו צבע "קלא 
אילן" והתברר שהוא צבע האינדיגו, שבעצם מוכר לנו 
עד היום כצבע הג'ינס. צבע זה, היה מופק מצמחי צבע 
מפורסמים, כגון: "ניל הצבעים" ו"איסטיס הצבעים".

במסגרת המחקר, ניסינו לברר בהודו, כיצד הכפריים 
צובעים את האינדיגו? ובקשתי מידיד הנוסע לשם 
בכל שנה, לעבור בין הכפרים לברר כיצד צבעו בעולם 

העתיק צבע זה?
הידיד הזה נוסע כמעט כל שנה להודו לכמה חודשים, 
ואמרתי לו שאם הוא רוצה התר לנסיעה הוא צריך 
לברר עבורי ביסודיות את צורת הצביעה. אכן, קיבלתי 

ממנו פירוט, כך שיכולתי לשחזר את הזיוף.
במחקרו הרחב על התכלת, מעלה הרב הרצוג רעיון 
להגיע לצבע  כותב שישנה אפשרות,  הוא  מבריק. 
המזויף וכך לדעת, מהו הצבע המקורי של התכלת. 
צודק במחלוקת  מי  גם לדעת,  נוכל  זו,  בדרך  אולי, 

על חילזון התכלת.
החלטתי לנסות את הרעיון ולהכין את הזיוף. בתהליך 
הכנת הזיוף, מכים הכפריים בהודו במקלות במבוק 
על המים שבסיר הצבע, כדי להגביר את המגע עם 
האוויר. תחילה תכננו עם החברים, לעשות את הניסוי 
מאחורי הפנימייה בישיבת "מרכז הרב". אך כשחשבנו 
הישיבה  בתלמידי  הבוהים  והשבים  העוברים  על 
המכים במקלות במבוק על סיר רותח, העברנו את 

הניסוי לחצר של הורי בחדרה.
התחלנו להכין את הצבע לפי ההוראות של ההודים, 
אחד  אמר  אז  בתכלת.  צבועה  בד  חתיכת  והוצאנו 

אחרי  לדפוק!  תמשיכו  הפסקתם?  למה  הנוכחים, 
רבע שעה, התקבל גוון שונה וכך הלאה... כך הבנו 
דבר מאוד חשוב וגם עמוק, כדי לזייף דבר מה, אתה 

צריך להכיר את האמיתי...
רבים מאיתנו, עדיין זוכרים את ההתרגשות הגדולה, 
על הממצאים ממערות בר-כוכבא ועל פקעת צמר 
למסקנה,  הגיע  ידין  יגאל  פרופ'  בתכלת.  צבועה 
"נתיר  מזויף,  תכלת  היא בעצם  שהגיזה שנמצאה, 
אפוא ליושבי המערה, ליהנות מן הספק, כי לפחות 
קנו את הגיזה בתום לב". שאר מעללי הזיוף, הלא 

הם כתובים בספרינו "התכלת".
אך עדין, נשארת שאלתו של ר' מוישה )קול רם - א', 
עמ' קל"ז(: מה רוצה להרוויח מי שמטיל "קלא אילן" 

בציציותיו? את זה נשמח לשמוע מכם.
 compvpuah@gmail.com

כלב התחזק מההשתטחות על 
קברי האבות, ונטל את העוז והגבורה 
לומר שגם אם בדרך הטבע לא נראה 

שנוכל לכבוש את הארץ, עלינו 
לדעת שהקב"ה עימנו
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את החופש
בגדול

)ז ‘-יב’(

מאתגרים לכם את הקיץ
בהפנינג נוער ארצי

 יום א' ר"ח תמוז תשע"ג )9.6.13( בשמורת "נאות קדומים")ליד מודיעין(
הצגה “החופש לבחור“

מדרשת נצרים

1 נגד 100

משחק ממוחשב

“להיות יהודי“ -

סדנת נהיגה נכונה מדרשת עופרה

סדנת
יחידותהתנדבויות

שיחהצבאיות
 ר’ יוני לביא

אופניים
הדרכהפארק אתגרי

 בשמורה
כושר 
קרבי

תאטרון פלייבק

ניווט כתב חידה

בס”ד

מדינת ישראל
משרד החינוך - המינהל לחינוך דתי

בית חינוך כמשפחה

נסגרה ההרשמה לפעילויות

ניתן להרשם למופע המרכזי

אהרן רזאל
עידן עמדי
בהופעה

מופע מרכזי
במעמד:

חה“כ מר אבי וורצמן, סגן שר החינוך
הרב ד“ר אברהם ליפשיץ, ראש המינהל לחינוך דתי

מצגות ומולטימדיה  |  הנחייה ומערכונים: הצמד ישי ואייל.

hafaka.mifalot@gmail.com :לפרטים נוספים



לא סופרים
עניין?!הרב אליקים לבנון - ראש ישיבת ההסדר באלון מורה ורב המועצה האזורית שומרון

משפחתי
שאלה 

אני מרגיש שבמשפחה שלי, לא מספיק מתחשבים בי ולא מתיחסים בכבוד לדברים שאני אומר. כל הילדים שלי 
נשואים, יש נכדים ב"ה, עזרתי לכולם, אבל למשל, כשרוצים לצאת לטיול, הם לא שומעים הצעות שלי, ובסוף אני 

משלם על הטיול ולא נהנה. חשבתי לומר להם, שאם כך, אני לא אממן להם, שיסתדרו לבד.

חכמים מלמדים אותנו, ש"יותר משהעגל רוצה 
לינוק, פרה רוצה להניק". זה משל לנותן ומקבל. 
והשמח  הנזקק  הוא  שהמקבל  נראה  פניו  על 
שמח  שהנותן  מחדשים,  חכמים  שניהם.  מבין 
שמח  וסבא,  כאבא  שאתה  ספק  לי  אין  יותר. 
יותר מבניך כאשר אתה נותן להם, ומאפשר להם 
להתחתן, לסדר את דירתם ולסייע להם ביומיום. 
כך שההצעה שלא לממן להם פעילות מסוימת, 
לא  הורים  ובכלל  בהם.  מאשר  יותר  בך  תפגע 
"מחנכים" ילדים גדולים, בודאי לא בלחץ. רמז 
לדבר אנו מוצאים בהלכות כיבוד אב ואם )יו"ד 
להכביד  לאדם  אסור  יט-כ(:  סעיפים  רמ'  סי' 
עולו על בניו, ולדקדק בכבודו. וכן, המכה לבנו 
משמע,  אלו  מהלכות  אותו.  מנדים  היו  גדול, 
ולהעניש  לכבדו,  מבניו  לדרוש  אסור  שלאב 
אותם אם אינם מכבדים אותו. ובודאי שלא לנהוג 

באלימות כלפיהם. כלל גדול הוא: כבוד - נותנים 
ולא דורשים! כלומר: על הבנים יש חובה לתת 
כבוד להוריהם. אין זה נכון מצד ההורים לדרוש 
מילדיהם לכבדם. שהרי אם הורה ידרוש לכבדו, 
שלא  יותר  עוד  תהיה,  הבן  של  תגובתו  בודאי 
לכבדו. אדם התובע כבוד הוא בגדר "הרודף אחר 

הכבוד", שכידוע, "הכבוד בורח ממנו". 
כדי  רעננה  חשיבה  איתך  יחד  נחשוב  כן,  אם 
להגיע להבנה, מה הנך צריך לחשוב ולעשות. 
תפקידו  מה  לדעת  היא:  הראשונה  החשיבה 
שלך  הדגש  כה,  עד  סבא.  גם  שהוא  אבא  של 
של  גדולה  זכות  אכן,  זו  לילדים.  לסייע  היה 
צריך  אבא  תפקידו.  עיקר  זה  לא  אבל  אבא, 
ונכדותיו.  נכדיו  את  ובנותיו,  בניו  את  לאהוב 
אהבה אינה באה לידי ביטוי בכסף, אלא ביחס 
חם. הכיצד? למשל, באמצעות התעניינות בכל 

מה שעובר על הילדים, קנה לך מחברת מיוחדת: 
"מחברת הצאצאים". במחברת זו, לכל בן ולכל 
לדפי  בקלסר  תשתמש  )אם  עמוד.  יהיה  נכד 
בעמוד  שיידרש(.  כמה  להוסיף  תוכל  דפדפת, 
זה תרשום לעצמך את יום ההולדת של כל אחד, 
שנת בר או בת-מצוה, תאריך הנישואין, תאריך 
גיוס ושחרור מצה"ל וכד'. כל מאורע העובר על 
אחד מהצאצאים, תרשום בדף המיועד לבן או 
ואחד  אחד  כל  באהבה,  תמיד,  תזכור  כך  לנכד. 
מצאצאיך. מידי שבוע או שבועיים, ויחושו בכך 
את האהבה שהנך אוהב אותם. באופן זה אתה 
ממלא את תפקידך כאבא וסבא, וממילא תופס 
ונכדים  ילדים  שלך.  והראוי  הנכון  המקום  את 
המרגישים באהבה זו, מחזירים אהבה וכבוד למי 
שאוהב אותם. אם כן, במקום להעניש, תשיג את 

רצונך בנועם ובאהבה! 

תשובה

ומותאמת  ייחודית  היא  בחמ"ד  הלימודים  תכנית 
לחינוך הדתי, לערכיו ולעקרונותיו. בתשתיתה מונחת 
האמונה בבורא עולם - קורא הדורות מראש ומנהיג 
העולם כולו, הבוחר באהבה בעמו ישראל מכל העמים 
והנותן לנו את תורתו תורת אמת. אלקי ישראל הוא 
והוא  ודבש,  חלב  זבת  ארץ  ארצנו,  את  המנחילנו 
לארץ  מצרים  מארץ  לחירות,  מעבדות  שהוציאנו 
ביסוד  העומדים  הם  האלה  היסודות  כל  ישראל. 
המקצוע הנלמד בחמ"ד שנקרא "תולדות עם ישראל". 
אף שאמונות אלו שייכות להוראת האמונה, למחשבת 
ישראל וללימודי תורה ותנ"ך - הן עבורנו חלק בסיסי 
בתולדותינו ובתולדות העמים ועל בסיסן עומד וניצב 
כל מבנה תכנית הלימודים הייחודית שלנו בהיסטוריה. 
מכאן נובע שמפני חטאינו גלינו מארצנו; שעל פי 
עצת ה' שבפי נביאינו שבנו אליה עם שבי ציון ובנינו 
את הבית השני. ועל פי ה' ובעוונותינו הרבים איבדנו 
את עצמאותנו וחרב הבית השני, כּשל מרד בר-כוכבא 

ונהרגו החכמים ואט אט התפזרנו לכל קצווי ארץ. 
ימי המשנה והתלמוד הם בעינינו פרק מפואר של 
תולדות הרוח הישראלית והם ימי בניינה של האומה 
בקודש ובעיצוב חייה בתורה ובהלכה. שמירת התורה 

ורק על פיהן התקיימנו  והמצוות היא מקור כוחנו 
בגלויות השונות נוכח כל מוראותיהן. לכך יש להקדיש 
פרקים חשובים בלימוד ההיסטוריה ועליהם להיכתב 

ולהילמד מתוך פרספקטיבה רוחנית וחינוכית זו.
בתכנית הלימודים נפנה את מבטנו גם לעבר תולדות 
מקום;  בכל  היהודי  העם  עם  ויחסיהן  כולן  הדתות 
ונכיר תהליכים היסטוריים כלליים בתולדות  נלמד 
מקורות  את  נכיר  ובהתפתחותה;  האנושית  הרוח 
החשיבה המודרנית וננתח את התהפוכות העולמיות, 
הלאומיות והמדיניות של העמים. אך כל אלה יילמדו 
בזיקה לתולדות הרוח הישראלית ולאור חייו של העם 
היהודי בגלות ובשיבת ציון. תולדות הרעיון הציוני, 
לנוכח עידן החושך והשואה של  וגבורתו  צמיחתו 
המאה הקודמת ולאור הקמתה הפיזית והערכית של 
מדינת ישראל ייכתבו בספר היסטוריה של החמ"ד 
נביאינו  שבפי  ישראל  גאולת  חזון  עם  שילוב  תוך 
של  וידע,  אמונה  של  זה  ערכים  שילוב  וחכמינו. 
תורה וחכמה, הוא מהותי למקצוע זה בחמ"ד והוא 
הסיבה לכך שהמקצוע הוכר כמקצוע ייחודי שיש 
לו פיקוח משלו, דרך משלו ותכנית ייחודית משלו 

במינהל החינוך הדתי.

החינוך  חוק  פי  על  הממונה  היא  חמ"ד  מועצת 

ייחודיות  לימודיות  תכניות  אישור  על  הממלכתי 

ועל תכניהן, והיא המלווה גם מקצוע ייחודי זה. אשר 

על כן, אנו מקדמים בברכה כל שיתוף פעולה ולימוד 

הדדי לשם בחינת דרכנו המקצועית ולשם בנייה נכונה 

של תכנית הלימודים שלנו. ייתכן שיש מקום, לאור 

מחדש  לנתח  הבגרות,  בחינות  של  המיקוד  ביטול 

פרקי  על  ולהצביע  הקיימת  הלימודים  תכנית  את 

ועל שאר הפרקים המרכיבים אותה, אולם  הליבה 

כשם שהתנ"ך הוא אותו תנ"ך אבל תכניות הלימודים 

של החמ"ד ושל החינוך הממלכתי אינן שוות - כך 

ההיסטוריה היא אותה היסטוריה, אבל התכנית אינה 

אותה תכנית והמבט הוא ייחודי.

פיהם  על  בחמ"ד,  חינוכנו  ליבת  הם  אלה  עקרונות 

מעצבת ועדת המקצוע שלנו את מתווה הלימודים 

ואת דרכי ההיבחנות, והם נר לרגלי המורים והמורות 

בעמידתם לפני התלמידים. אם בכל אלה נמצא שיתוף 

רחב עם התכניות הכלליות של החינוך הממלכתי הרי 

שנשמח כולנו  הדברים הובאו לראשונה בבטאון 

מכללת אורות ישראל.

בחמ"ד שונים וייחודיים
הרב אבי גיסר -יו"ר המועצה לחינוך ממ"ד, רב היישוב עפרה, יו"ר מכון משפטי ארץ, עו"ד

מלון
אורחים

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	

עציון בגוש  הראשון  החינוך  שבוע  נחתם 
שבוע החינוך הראשון בגוש עציון, שאורגן ע"י המועצה 
האזורית, נפתח ביום ראשון שעבר בערב לציון 20 שנה 
החינוכית  ומורשתו  ז"ל  סלובייצ'יק  דב  הרב  לפטירת 
בהשתתפות הרבנית טובה ליכטנשטיין, הרב חיים נבון, 

הרב יובל שרלו וח"כ ראובן ריבלין.
ביום שלישי יצאו תלמידי מוסדות החינוך, תנועות הנוער 

ותושבים ליום התנדבות מרוכז. 
סגן שר החינוך, ח"כ אבי וורצמן הפשיל שרוולים והתנדב 
בבת עין בפרויקט טיפוח גינת ירק, ואמר "אני סמוך ובטוח 

כי דורה הצעיר של גוש עציון יהווה חלק מוביל בעתידה 
של מדינת ישראל".

באחריות  הילדים-  "חינוך  סימפוזיון  נערך  רביעי  ביום 
ההורים או המורים" בהשתתפות שר החינוך ח"כ הרב 

שי פירון, מנהלים, הורים ואנשי חינוך.
 יום חמישי נחתם באירוע הצדעה לאנשי החינוך ועובדי 
מערכת החינוך, בהצגת של הסטנדאפיסטית נויה ובהופעה 

של הלל מאלי ואנסמבל "ניגון ירושלמי".
ראש מועצה האזורית גוש עציון, דוידי פרל: "אם נאמין 
בילד ונספק לו מקום חם ואכפתי נצליח לחנך ולהצמיח 

את הילד מגיל רך לבגרות".

בתמונה: דיוידי פרל ראש המועצה האזורית גוש עציון, סגנו משה סויל עם סגן שר החינוך מר אבי וורצמן 6

עת
יד

לו
גי



בוגרים, ידידי הישיבה, 
תושבי אפרת וגוש עציון

מתוך שבח והודיה לקב“ה
הננו מתכבדים להזמינכם לטקס

הטקס יערך, אי“ה, ביום שלישי, 

כ“ו בסיון תשע“ג (4.6.13) 

באתר הבניה המתוכנן 

בשכונת גבעת הדגן אשר באפרת

נשמח בבואכם!

הנחת אבן פינה
למבנה הקבע 

של ישיבת ”שיח יצחק“

בתכנית:

הפנינג לתושבי אפרת להכרת השכונה   16:00

ברכות ותכנית אומנותית  17:00

מגילת היסוד והנחת אבן הפינה  18:30

שיחת ראש הישיבה בבית המדרש  19:00

הטקס יערך במעמד:

עודד רביבי- ראש מועצת אפרת 

משה (מושקו) מושקוביץ - יו“ר העמותה ומייסד העיר אפרת 

חכ“ ניסן סלומיאנסקי - יו“ר ועדת הכספים

ח“כ שולי מועלם-רפאלי - הבית היהודי

הרב יאיר דרייפוס שליט“א - ראש הישיבה

שימו לב 

לשינוי 

בתאריך!

למען ההורים, 
למען הילדים ולמענכם 
לקראת החופשה הגדולה הקריבה ובאה, 

בנינו תוכנית קיץ מיוחדת
הכוללת כניסות מוזלות לאתרים שונים,
 ימי כיף מרוכזים לקייטנות  ועוד ועוד..

בין היתר: 

יום כיף 
בקיפצובה

קרקס 
נחשוניתאפריקאי

ומה
לא
בגדולאת החופש?!

0 52 -2 62 9 12 5 אורית 

לפרטים והרשמה:

רכזי גרעינים תורניים, רכזי קייטנות, רכזי תרבות וחינוך

‘מפעלות‘
דואגת לכם

כי ביחד - אפשר יותר.

נאות 
קדומים

אירוע 
מרכזי 
בכותל

הצגות 
לילדים

אוטובוסים



מפרי
ידיה עולם כמנהגו נוהג

קוראים את השטח
בצלאל סמוטריץ' - מנהל הפעילות בתנועת רגבים

שורשו של חטא המרגלים במאיסת ארץ חמדה. 
שורשו של התיקון באהבת הארץ, בחיבתה ובתרגום 
המעשי של אלה – בניין הארץ, ההיאחזות באדמתה 
והפרחת שממתה. הרוצה לראות את התיקון הזה 
בשידור חי מוזמן לבקר בשטחי החקלאות הרבים 
ולפגוש את אנשי  והשומרון  בנימין  יהודה,  בהרי 
באדמת  במסירות  שנאחזים  החלוצים,  האדמה 
חקלאי  למפעל  וטרשים  סלעים  והופכים  הארץ 
המידה  באותה  בהר,  החקלאות  תחיית  מפואר. 
שבה היא מחיה ומשמחת את אוהבי הארץ וצופי 
ההתיישבות  אויבי  בעיני  לצנינים  היא  גאולתה, 
ומבקשי רעתה, שעושים כל שביכולתם כדי להצר 

את צעדיה ולפגוע בה.

אחד האיומים המרכזיים על החקלאות היהודית 
ביהודה ושומרון בימים אלו הוא השימוש הפסול 
בכדי  מנהליים  בכלים  הביטחון  מערכת  שעושה 
האחרונות,  בשנים  במקרקעין.  זכויות  להסדיר 
המנהל  פועל  שאת,  ביתר  האחרונים  ובחודשים 
האזרחי לסילוק עשרות חקלאים ותיקים וחדשים 
ידם,  על  ומעובדים  המוחזקים  דונמים  מאלפי 

ומבלי  במחשכים  המנוהלים  מנהליים  בהליכים 

שלחקלאי ניתנת ההזדמנות המינימאלית להגן על 

זכויותיו בהליך משפטי הוגן.

די בתלונה סתמית של ערבי בכדי להביא לפתיחת 

מקרקעין",  בסכסוכי  לטיפול  "הנוהל  לפי  הליך 

במנהל  המשפטיים  היועצים  ידי  על  שהומצא 

בנישול  שסופו  תהליך  להתניע  ובכך  האזרחי. 

החקלאי מאדמתו ומזכויותיו. דו"ח לוי תקף במילים 

חריפות באופן חסר תקדים את השימוש שעושה 

זה  צו  המפריע.  השימוש  בצו  האזרחי  המנהל 

ובכלים  מפריע באמצעות צווי סגירה ביטחוניים 

מנהליים דומים בכדי לפתור באמצעותם סכסוכי 

קרקעות, באופן מפלה ובמטרה להצר את צעדיה 

של ההתיישבות. 

יש לנו ממשלה חדשה ושר ביטחון חדש, ועדיין, 

איך שהוא התחושה היא שבעניינים הללו עולם 

רק  כמנהגו נוהג וההתעמרות בחקלאים נמשכת. 

השבוע הוצא צו סגירה נוסף לחלקה הסמוכה לישוב 

"אביגיל" שבדרום הר-חברון. מאחר וכולם מודים 

שהחלקה מעובדת על ידי יהודים למעלה מעשור 

אפילו  מפריע.  שימוש  צו  להוציא  היה  ניתן  לא 

התנאים הדרקוניים שנקבעו בצו השימוש המפריע 

לא מאפשרים למנהל לפנות את החקלאי מהשטח 

לוי  השופט  שכב'  הצו,  הוגי  אפילו  הזה.  במקרה 

הגדיר כמי שפעלו מתוך רצון לפגוע בהתיישבות, 

המקרקעין  שסכסוך  נכון  כזה  שבמקרה  חשבו 

הפקידונים  דאגה,  אל  אבל  משפט.  בבית  יוכרע 

את  ימצאו  איו"ש  יועמ"ש  בלשכת  המשפטיים 

הדרך לסלק את היהודים מאדמתם. אם אי אפשר 

להוציא צו שימוש מפריע אז נוציא צו שטח צבאי 

סגור ונאסור את הכניסה לחלקה ליהודים בלבד. כך, 

דה-פקטו תעבור הקרקע לידי הערבים. צו סגירה 

נועד לצרכים ביטחוניים? הצחקתם אותם... מרגיז 

אתכם לקרוא את זה? תאמינו לי שלחוות את זה 

מדובר  האחרונים  ובחודשים  יותר,  הרבה  מרגיז 

וחברי  הגיע העת שהשרים  יום.  במעשים שבכל 

ושליחיה בקואליציה  הכנסת אוהדי ההתיישבות 

יעמדו על כך שרדיפת החקלאים תיפסק, ומיד! 

הרבנות הראשית והכשרות הממלכתית
עו"ד ירון קטן - היועץ המשפטי של הרבנות הראשית לישראל 

 נקודה
למחשבה

ומבוקר,  ממלכתי  כגוף  לישראל  הראשית  הרבנות 
המקיף,  המקצועי,  הכשרות  מערך  את  מפעילה 
והמסודר ביותר בעולם. מערך זה מוסדר על פי חוק 
וכללים ברורים, ומונחה הלכתית בידי מועצת הרבנות 
הפעילות  הראשיים.  הרבנים  ובראשם  הראשית 
המקצועית נבחנת בוועדת הכשרות של המועצה ובידי 
אגף הכשרות ברבנות הראשית. באגף עובדים רבנים, 
אנשי מקצוע ומנהלי מחלקות בכל תחומי הכשרות 
)בתי מטבחיים, מלונות, בתי חולים, מסעדות ועוד(.

מועצת  שולחן  על  העולה  כשרותית  סוגיה  כל 
הכשרות  בוועדת  נדונה  הראשית  הרבנות 
מומחים  עם  ובהתייעצות  בשקיפות  לעומק, 
השונים,  המקצועיים  ובתחומים  ההלכה  בתחומי 
מתחייב  כך  ושקולה.  ראויה  החלטה  קבלת  לשם 
הממלכתי  כגוף  הראשית  הרבנות  של  ממעמדה 
והכשרות. ההלכה  בתחומי  העוסק  המרכזי 

של  הכשרות  נהלי  את  הארץ  ברחבי  שמיישם  מי 
הרבנות הראשית הם הרבנים המקומיים, הפועלים 
באמצעות מחלקות הכשרות במועצות הדתיות, על 

ידי מפקחים ומשגיחים המשמשים ידם הארוכה.

הפרטה ותחרותיות הם אמנם עקרונות חשובים בשוק 
החופשי, אך קיימים תחומים בהם המדינה מחליטה 
תחרות  וכי  מטעמה,  ופיקוח  באחריות  צורך  שיש 
עלולה להביא למוצר זול אך לא בהכרח טוב. כזה הוא 
תחום הגנת הצרכן, ובכלל זה תחום הכשרות, שבו 
נקבע בחוק שרק הרבנות הממלכתית )הראשית או 
המקומית( מוסמכת לתת תעודות כשרות. אין חובה 
שמוצר או עסק יהיה כשר, אך אם הוא מפורסם ככשר 

עליו לעמוד בהוראות החוק המחמירות.

הציבור  על  להגן  נועד  בכשרות  הונאה  איסור  חוק 
המעוניין בכשרות מפני בעלי עסקים או נותני כשרות 
פרטיים המטעים אותו. בית המשפט קבע כי ההגנה 
על הצרכן תושג רק על ידי כשרות ממלכתית מסודרת 
ומפוקחת. החוק אינו מבחין בין זיוף תעודת כשרות 
לבין הצגת תעודת הכשר של גוף פרטי ללא כשרות 
ממלכתית. שניהם עבירה פלילית. מבחינת החוק אין 
הבדל בין בד"ץ מכובד זה או אחר, שבבסיסו נמצאת 
דאגה לכשרות, לבין גוף פרטי המתקרא בד"ץ, שאין 

מאחורי תעודת הכשרות המעוצבת שלו ולא כלום. 

החפה  הממלכתית,  הכשרות  בין  רק  מבחין  החוק 
ופוליטיים הפועלת במסגרת  מאינטרסים כלכליים 
כללים מנהליים ברורים ושקופים, לבין גופי כשרות 
פרטיים, שאינם מפוקחים בצורה מסודרת ולחלקם 
יש אינטרסים כלכליים ואחרים במתן הכשרות. לכן 
נקבע שללא פיקוח הרבנות הממלכתית על הכשרות 
בכך  ויש  פרטיות,  כשרות  תעודות  על  לסמוך  אין 

איסור הונאה בכשרות. 

אחריות המדינה בעניין הכשרות מתבטאת גם בתחום 
יבוא מוצרים כשרים. גם מוצרים שנרשם על אריזתם 
שהם תחת השגחת גופי כשרות מחו"ל, אסור לשווקם 
הרבנות  של  ואישור  בדיקה  ללא  ככשרים,  בארץ 
הראשית. בית המשפט קבע שהרבנות אינה חותמת 
גומי לכשרות של גוף אחר, ועליה לממש אחריותה 

כלפי הציבור ולבדוק בעצמה את המוצרים.

צרכני הכשרות אמורים, אפוא, לוודא בראש ובראשונה 
כי קיימת כשרות של הרבנות הממלכתית, המהווה 

תעודת אחריות אמיתית וחוקית לכשרות המוצר 

לפני מספר ימים הורה היועץ המשפטי לממשלה להרוס את עשרת המבנים 
העליונה. במגרון   מגרון  תושבי  ידי  על  שנרכשה   10 בחלקה   שנשארו 

הייתכנות  את  לבחון  הורתה  בג"ץ  החלטת  כי  היועץ,  טוען  בהחלטה 
התיכנונית תוך שלשה חודשים והזמן עבר ולכן יש להרוס. היועץ רק 'שכח' 

לבדוק עם המנהל האזרחי את הנתונים.
חווה  במקום  להקים  האזרחי  למנהל  בקשה  הגישה  האזורית  המועצה 
חקלאית והבקשה ניבחנת בימים אלו ע"י גורמי המקצוע במנהל האזרחי. 
את  בודקים  המנהל  שאנשי  בגלל  אלא  המועצה  בגלל  נגרם  לא  העיקוב 

הנושא ביסודיות. אף אחד לא שלל את הייתכנות התכנונית, אלא להפך.
אז למה אצה ליועץ המשפטי הדרך? כנראה ממשלה התחלפה, שר בטחון 
התחלף, אך התקליט לא התחלף. עדיין פקידים, בכירים ככל שיהיו, בטוחים 

החלטת  הציבור.  נבחרי  של  ראשיהם  מעל  המדינה  את  מנהלים  שהם 
היועץ עברה ישירות לראש המנהל האזרחי ללא ידיעת שר הבטחון ואלוף 

הפיקוד שהם הבוסים של ראש המנהל!!!
אז מה עושים? משהו חדש התחיל כידוע. בממשלה הקודמת טענו אנשי 
הבית היהודי שאין ביכולתם להשפיע על מדיניות הממשלה עם שלשה 
מנדטים. היום ב"ה יש פי ארבע. אז פשוט מאוד דורשים מנציגינו בכנסת  
)בפקס, במייל, בדפי הפייסבוק ובכל דרך אפשרית( לדרוש משר הבטחון 
על  המונח  התכנון  הכשרת  את  ויזרז  ומייד  ההרס  מכונת  את  שיעצור 

שולחנם של אנשי המנהל האזרחי

בירוקרטיה הורסת

בברכה,
תושבי מגרון

8
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בפרשתנו אנו מצטווים על הפרשת חלה. המדרש 
)ב"ר א( אומר שבזכות שלושה דברים נברא העולם: 
ביכורים, חלה ותרומה. המכנה המשותף לדברים הללו 
הוא שהם מציינים התחלה של הוויה שלמה. משום 
כך הם קשורים בבריאתו של העולם, שהיא התחלת 
ההוויה הכוללת. בכל דבר בעולם נקודת ההתחלה 
היא הנקודה המשמעותית ביותר. כאשר בנקודה זו יש 
חיבור לקדושה ולשלמות העליונה, אז כל המשתלשל 
ממנה אחר כך מתעלה. את הפסוק "לא על הלחם 
לבדו יחיה האדם כי על כל מוצא פי ה' יחיה האדם", 
מסביר האר"י שאין האדם חי מגשמיות הלחם, אלא 
ממוצא פי ה' המצוי במאכל. הפרשת החלה מעוררת 
את מוצא פי ה' המצוי במאכל, ואז גם הגוף וגם הנפש 
מתחזקים מהאכילה )של"ה(. ה"נתיבות שלום" מדגיש 
זאת מדברי הכתוב שמצוות חלה היא "בבואכם אל 
הארץ". 'הארץ' מסמלת את כל העניינים הארציים 
של האדם, והמצווה באה ללמד אותנו, שגם התאווה 
לעניינים גשמיים מקורה בקדושה, ועניינה להגביה 

גם במדרש אחר  את הארציות. הדברים מודגשים 
של חז"ל )ויק"ר טו( ש"כל המקיים חלה כאילו ביטל 
עבודה זרה". לכאורה מה הקשר? השפת אמת מסביר 
שהעכו"ם חושבים שהכוח הגשמי נובע מהמזלות, 
לעומתם אצל בני ישראל "אמונת - זה סדר זרעים". 
במיוחד בעניינים הגשמיים אנו מדגישים את כוח 
ה' ואת פועלו, אשר גם הם מעידים ש"אמונתו בכל 
משלה". משום כך גם האכילה יוצרת דבקות, והפרשת 

החלה מתקנת את המאכל.
החיבור לקודש העליון בא לידי ביטוי גם מכוח זה 
שהאדם מקדיש דווקא את הדבר הראשון, החביב 
עליו ביותר להשי"ת: ביכורים, בכורות, ראשית הגז. 
גם החלה, "ראשית עריסותיכם", מופרשת לגבוה - 
ש"לי  התודעה  בפנימיותינו  מתקבעת  בכך  לכוהן. 

כל הארץ".
הציווי על הפרשת חלה מופיע לאחר חטא המרגלים, 
בפשטות  שניהם?  בין  הקשר  מה  היא  והשאלה 
ניתן לומר שזהו התיקון לדיבת הארץ - קבלה של 

מצווה התלויה בארץ והנוהגת מיד עם כניסה לארץ, 

המדגישה את שבחה של הארץ. רש"י ורמב"ן אומרים 

שיש כאן נחמה לדור יוצאי מצרים, הבטחה שהגאולה 

להיכנס  יזכו  והבנים  תבואנה,  עוד  לארץ  והכניסה 

לארץ ולקיים מצווה זו.

הרב אהרן ליכטנשטיין רואה כאן יסוד גדול. מצוות 

יזכו  שלא  היודעים  ההורים,  לדור  נחמה  הם  אלו 

להיכנס לארץ. יש כאן אמירה משמעותית "שעצם 

מעניקים  והמצוות  התורה  של  וההפנמה  הלימוד 

לאדם עוצמה מיוחדת, גם אם מדובר בדברים שלא 

יבואו לידי מימוש לעולם. התורה היא דבר ה' והיא 

יזכה  האם  לשאלה  קשר  בלי  האדם...  את  מנחמת 

לקיים אותה או לא". לטעמי, בעיסוק בדיני המצווה 

יש גם נחמה על שכיום אנו זורקים את החלה, ואיננו 

זוכים למסרה לכוהן.

ולוואי שנזכה לבניין הבית ולקיום המצווה בשלמותה 

במהרה בימינו  

ראשית עריסותיכם
ד"ר מירב )טובול( כהנא - מרצה במכללת אורות ומרצה במדרשה בבר אילן

מפרי
ידיה

ראש עיריית אריאל ונציגי OU העולמי 
במשחק סנוקר עם בני נוער בעיר

השבוע הגיע ראש עיריית אריאל, אלי שבירו, 
למועדון "דאורייתא" של OU" ישראל" מלווה 
בנציגי OU ישראל ומארה"ב. אל המועדון הגיעו 
בכירים  מנהלים  וינסטיין,  וסטנלי  גלזר  פול 
מה- OU בארה''ב והרב אבי ברמן מנכ"ל בארגון 
בישראל, להתרשם ולראות מקרוב את הפעילות 
הנוער באריאל, הכוללת עבודה עם מעל  עם 

ל-100 בני נוער בגילאי 14-19 בעיר.
ברמן מנכ"ל OU ישראל הדגיש את  הרב אבי 

הערבות ההדדית שיש לכולנו כיהודים זה כלפי 
זה ואת עבודתם המסורה של מדריכי דאורייתא 
והצוות אשר מובילים מהפך של ממש בעבודתם 

החינוכית-המקצועית.
ראש העיר, מר אלי שבירו, שוחח עם בני הנוער, 
ולקדם את  ואף הבטיח להמשיך  הקשיב להם 
את  הדגיש  שבירו  אריאל.  בעיר  הנוער  תחום 
האחריות שיש לבני הנוער כלפי עצמם וכלפי 

העיר, כשותפים וכמנהיגי המחר.
את הביקור סיימו במשחק סנוקר עם בני הנוער 

הפעילים במקום.
OU ראש העיר אריאל במועדון "דאורייתא" של

9
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forumtorany@gmail.com :לתגובות

מפלגת הבית היהודי - תקומה הוקמה כדי לפעול ברוח התורה לקידומה של מדינת ישראל.
זכינו והבית היהודי מהווה מרכיב מרכזי בקואליציה של ממשלת ישראל בכנסת.

בשבועות הללו מקודמים מספר חוקים קריטיים, המהווים אבני יסוד בהתנהלותה של המדינה. לכל חוק המוגש להכרעת הממשלה 
ועיתים אף  כל מרכיביה מתעלמת לחלוטין  חוות דעת של מערכת המשפט לצערנו הרב, מערכת המשפט. על  והכנסת מצורפת 

מנוגדת ומתנגדת לכל תפיסת העולם היהודית תורנית במדינת ישראל.
אנו מצפים ששלוחינו במפלגה הדתית יבקשו חוות דעת תורנית לכל חק העומד על הפרק.

אנו שבים ושואלים את חברי הכנסת והשרים של הבית היהודי - תקומה:
האם ניתנה איזושהי חוות דעת רבנית חיובית של גדולי תורה לגבי חוק מתווה הגיוס?

האם ניתנה איזושהי חוות דעת רבנית חיובית של גדולי תורה לחוק המקודם בעניני מתן שירותי דת במדינה )פתיחת איזורי רישום 
לנישואין(?

האם ניתנה חוות דעת רבנית חיובית של גדולי תורה לחוק התקציב, העומד לפגוע בצורה חמורה בעולם התורה כולו: בתלמודי התורה, 
בישיבות הקטנות, בישיבות ההסדר והגבוהות ובכוללים - מכל גווני החברה היהודית תורנית?

שאלות נוקבות אלו, הנותרות פתוחות, מעלות סימני שאלה כבדים ביחס להתנהלותה של מפלגת הבית היהודי כמפלגה דתית.
גדול מרחף על כלל  - סימן שאלה  יודעים את התשובה  איננו  ישראל  בנושאים המהווים לב ליבה של ההויה היהודית של מדינת 

התנהלות המפלגה בהמשך!

פורום תורני של נאמני הבית היהודי - תקומה

של הבית היהודי - תקומהשאלה גלויה לחברי הכנסת

שונים הלכות בכל יום
ברשת "נועם-צביה" שמים את לימודי ההלכה על המפה 
ומשקיעים רבות בהפיכת לימודי ההלכה לקלים ומהנים. 
השבוע הגישה הוכיחה עצמה עם קיומו של אירוע 
שיא שנתי - "חידון הלכה ענק" לכלל תלמידי הרשת 
בשני מוקדים שונים לבנים ולבנות. התלמידים התחרו 

ביניהם על הידע בנושאי ההלכה השונים שנלמדו בשנת 
הלימודים הנוכחית, ביניהם: שבת, כשרות, מעשרות, 
ברכות, לשון הרע ועוד... את החידון הפיקה הרשת, את 
האירוע הנחה המנכ"ל ינקי פרידמן, ראש השופטים היה 
הרב איתן אייזמן ואת החידון חיבר וערך מי שמפעיל 
את כל התוכנית במשך השנה כולה, הרב אבי בוגנים. 

תלמידים,  הורים,  נכחו  בחידון 
מחנכים מנהלים ומפקחים.

ברכות לזוכים במקום הראשון: אורי 
מרינברג מישיבת קטיף ואצל הבנות 

- טליה שמואליאן ועידית אברהמי - 
מאולפנת צביה מעלה אדומים.

"חדש אסור 
מהתורה!"

חבר שלי לעבודה, אדם מסורתי, תמיד לפני שהוא 
צריך  שאני  לי  מזכיר  הוא  בחו"ל  לשליחות  טס 
בזמן שהוא בחוץ  זמין לשאלות בכשרות  להיות 
לארץ, שכן בחו"ל הפיקוח שונה בתכלית מהארץ. 
ואין מערכת פיקוח על הונאות בכשרות ולכן צריך 

לבדוק טוב כל מוצר שאוכלים.
וידידי על הקו  הטלפון הראשון לא איחר להגיע 
שואל: "תגיד מה הכוונה קמח ישן?!" אני לא ידעתי 
מה לענות לו. הוא ציין: "יש כאן לחמניות עם הכשר 
מהודר ומצוין על ההכשר שלהם שהם מקמח ישן", 

אמרתי לו: "תן לי דקה ואני חוזר אליך".
ביררתי עם הרב משה מארגון "כושרות" והבנתי 
שמדובר באיסור "חדש", והוא הוסיף והסביר: חיטה 
עד  בה  להשתמש  אסור  השנה,  בחורף  שנזרעה 

יום ט"ז בניסן השנה - יום הקרבת קורבן העומר.
בחו"ל יש מקומות רבים שזורעים חיטה גם באביב. 

אף על פי שקוצרים חיטה זו בסוף הקיץ היא תהיה 
ומפני  הבאה.  השנה  של  בניסן  בט"ז  רק  מותרת 
שהקמח של הלחמנייה הותר - מצוין על הלחמנייה 

שהיא עשויה מקמח ישן.
בארץ "חג הקציר" הוא שבועות, וכל החיטה נקצרת 
לאחר ט"ז בניסן ואין בארץ כמעט בעיה של "חדש" 
כי היא השתרשה לפני ט"ז בניסן. הבעיות מתחילות 
במוצרי יבוא במדינות בהם יש חשש שהשתמשו 
בחיטה שטרם הותרה ולכן עוגיות, וופלים, פרינגלס 
וכל מזון שמכיל קמח ראוי לבדוק כיצד פוסק גוף 

הכשרות שנותן את ההכשר. 
להכניס  מאשרת  לא  לישראל  הראשית  הרבנות 
לארץ מוצרים שיש בהם חשש "חדש", אבל בחו"ל 
הדחק  מפני  זאת  המתירים  כשרות  גופי  ישנם 
וסומכים על דעות יחידאיות. כאשר פניתי לבד"ץ 
העדה החרדית נאמר לי כי יש להקפיד ולבדוק על 

האריזה האם מצוין תאריך הייצור והאם המוצר 
נאפה לאחר הפסח.

פניתי גם לרב י.דב קרקובסקי, המכשיר הראשי של 
"ארגון OU ישראל". הרב הסביר לי כי OU מקפידים 
הוא  ההבדל  בחו"ל.  וגם  בארץ  גם  ישן  קמח  על 
"חדש" אך  בו  שבחו"ל OU מכשירים מזון שיש 
לא מתירים את אכילתו. בישראל OU לא נותן כלל 
הכשר למוצרים המכילים "חדש". בחו"ל מכשירים 
ניתן ההיתר לאוכלם מפני  לא  "חדש" אך  מוצרי 
שבארה"ב מתפרסמת בכל שנה רשימה מעודכנת 
עם תאריכי הייצור של המוצרים והרוצים להדר 
צריכים לעבור על הרשימה לפני אכילת מוצר מסוים 
ולהשוות אותו לתאריך המצוין על האריזה. זאת 
משום שאוכל שיש בו "חדש" הוא כשר פשוט אי 

אפשר לאכול אותו לפני בדיקת התאריכים. 
חזרתי לחברי הטוב וחיזקתי את ידיו על הערנות 
והסברתי לו שהכיתוב "קמח ישן" מועיל לו רבות 
שכן בחו"ל החל מסוף הקיץ יש לבדוק היטב את 
התאריכים, מפני שלא מצוין על המוצר בדרך כלל 

אם המוצר מקמח ישן או חדש.

שלכם, כשרלוק

חוקר כשרות
כשרלוק הולמס

10

עת
יד

לו
גי



הקבלה תלויה בסוד, היכולת לקבל תלויה בסוד.

אחד הדברים שמקשים עלינו כבני אדם לקבל 
מאחרים הוא ההגדרה. יש נטייה אנושית להכניס 
דברים למשבצות, לתבניות, להגדרות, שהכול 
יודע  אני  אותך,  מכיר  "אני  ומוכר.  ברור  יהיה 
שאתה כזה". אנחנו צופים מראש מה האחר יגיד, 
מה הוא יעשה, וכאשר אנו פוגשים התנהגות 
מסוימת אנחנו יודעים בדיוק ממה היא נובעת 

ולְמה היא קשורה.

ככל שהאדם קרוב אלינו כך הוא צפוי לנו, וכך 
אנו לא נותנים לעצמנו את ההזדמנות לראות 
בו משהו חדש, אחר, לא מוכר וידוע, לפגוש בו 

הפתעה וחידוש.

הבעיה הגדולה יותר היא שככל שאנו מגדירים, 
לנו  כידועים  אדם  לבני  מתייחסים  שאנו  ככל 
וכצפויים מראש, לא רק שלא נראה בהם דברים 
ככאלה,  לעצמם  יתייחסו  שהם  אלא  חדשים, 
והיכולת שלהם לראות בעצמם דבר חדש, אחר 

"אנחנו  יאמרו  הם  ותצטמק,  תלך 
מכירים את עצמנו, זה מה שאנחנו".

האדם הוא סוד. המוכּר הוא רק חלק 
קטן ממה שקיים באמת, ואם נתייחס 

לאחר כסוד, כנעלם, כנסתר ממבטנו 
ויותר  יותר  עצמנו  את  נפתח  והיכרותינו, 

לקבל ממנו, ונראה בו דמות לא צפויה שתמיד 
משהו  מתוכה  ולגלות  מחדש  להפתיע  יכולה 
שעדיין לא התגלה, חלק חיים שעוד לא נחווה, 

גילוי של אישיות שרק כרגע נחשף.

לא ייאמן כמה מגלים באדם שהתחושה כלפיו 
היא שהוא לא מוכר, וככל שהוא מוכר יותר ככל 
שהחיים לידו הם קרובים וצפופים יותר, הגילוי 
מתמיד יותר, יותר ויותר רואים בו דברים חדשים, 

מקבלים ממנו עוד ועוד.

הקבלה תלויה בסוד, וכמו ביחס אל האחר כך גם 
ביחס של האדם לעצמו. הענווה הבסיסית ביותר 
אתה  למה  עצמו.  כלפי  האדם  של  ענווה  היא 

עצמך?  את  מכיר  שאתה  חושב 

למה אתה מחניק את אישיותך בכלא 

הצורה שהכרת עד היום? לא רק האחר הוא סוד, 

גם אתה סוד. תתייחס לעצמך כסוד, כלא ידוע, 

כלא מוכר. תן לדברים חדשים לצוף מתוכך, תן 

ל"אני" הנסתר שלך לגלות עוד מעצמו, עוד שלא 

ידעת שקיים בך, רק מפני ששכחת שאתה סוד. 

גם היכולת לקבל מעצמך תלויה בסוד.

כששיתפתי בזה את אשתי היא אמרה - הקבלה 

היא תורת הסוד 

חברותאהקבלה תורת הסוד
נתנאל רונצקי

ר"מ בישיבה הגבוהה, איתמר

ביקור הנשיא פרס בכנס בירדן יחד עם נציגי שלל 
מדינות ערב השבוע, העלה שוב את שאלת תפקיד 

מוסד הנשיאות בישראל.
רוב  יש  כי  הביקור  לפני  ואמר  הקדים  פרס  הנשיא 
ציבורי במדינת ישראל לחזרה ל"גבולות 67" ושיש 
לחזור מיד למו"מ. כלי התקשורת קפצו על ה"מציאה" 
כשר  הנשיא  את  להכתיר  ומיהרו  רב  שלל  כמוצאי 

החוץ הלא-רשמי של מדינת ישראל. 
אותו נשיא שהבטיח מזרח תיכון חדש בתקופת הסכמי 
אוסלו והבטיח שקט ביטחוני ויציבות מדינית לאחר 
תוכנית ההתנתקות שוב שב אל המנטרות הידועות. 
חזון  ואפילו  קוימו,  לא  שלו  ההבטחות  שכל  מובן 
ה"בטר פלייס" שפרס קידם כל כך לא עמד השבוע 
במבחן המציאות. כל זה לא מפריע לו להמשיך לקדם 
ראיית עולם שאין לה רוב במדינת ישראל ונראה כי 

לתקשורת הישראלית אין מה לומר בעניין.

מאד,  מצומצמות  הרשמיות  שסמכויותיו  הנשיא, 
ישראל.  ממשלת  של  במדיניות  להתערב  אמור  לא 
פעלתנות היתר של פרס בינתיים רק קוצרת שבחים 
מכלי התקשורת בישראל אך למעשה, גורמת לנזק, 
ואין זו פעם ראשונה. כאשר הנשיא "דורך על הרגליים" 
של ממשלת ישראל, תהיה אשר תהיה, נוצרת כפילות 
מסוכנת. מצד אחד, הנשיא נפגש עם אבו-מאזן ודורש 
שני  ומצד   "67 "גבולות  למו"מ על  יחד איתו חזרה 
רואים  לא  ישראל  ובממשלת  ישראל  בכנסת  רבים 

לנכון לעשות כן. 
התקשורת צריכה לבקר את נבחרי הציבור שלה גם 
כשזה לא מסתדר עם השקפת עולמה. כל בר-דעת 
מבין שהתערבותו הבוטה של הנשיא אינה לא ראויה 
תוכנית  לקדם  כדי  עושים  לא  מה  אך  מזיקה,  ואף 

שלום שכשלה פעם אחר פעם?  

נשיא מטעם
אשר יאיר סוזין - איש יחסי ציבור

כל בר-דעת מבין שהתערבותו הבוטה 
של הנשיא אינה לא ראויה ואף מזיקה, 

אך מה לא עושים כדי לקדם תוכנית 
ניר ברקת, הינו ראש העיר הראשון של ירושלים שתומך,שלום שכשלה פעם אחר פעם? 

תוך כדי כהונתו, בחלוקת ירושלים.

על פי סקר של רפי סמית מאפריל 2013, 
תושבי ירושלים הדתיים לאומיים 
מעדיפים ראש עיר דתי שישמור 

על ירושלים מאוחדת.

צעירי הציונות הדתית.
        אזרחים אוהבי ירושלים

ברקת יחלק 
את ירושלים

 )ynet, 23.12.11( 

 )ynet, 23.12.11( באחדות ירושלים”“מכרסם “ח"כים נגד ברקת: 

שינויים מדיניים”תפקיד רה"מ ולחולל “ברקת מנסה לשחק את 
ירושלים שנמצאים מחוץ השטחים המוניציפאליים של ניר ברקת: "יש לוותר על 

 )מעריב, 14.12.11( לגדר”

בס"ד

 )ynet, 23.12.11( 

חפשו אותנו ב-      אזרחים אוהבי ירושלים 
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נבו כץ

במושב רקע  בנגב  תשכ"ב  בשנת  נולדתי 
שרשרת להורים שעלו מצפון אפריקה. 
לצרפת  חינוכית  לשליחות  יצאנו  ילדותי  בשנות 
לשלוש שנים וחזרנו מעט לפני מלחמת ששת הימים. 
בתור ילד קיימים אצלי מעט זיכרונות מימים אלו. 
את לימודיי היסודיים השלמתי בבית הספר היסודי 
"מעגלים" שהוא בית הספר האזורי )בחלק משנות 
לימודיי אבי שיחיה שימש כמנהל כך שלא הייתה 
ברירה אלא ללמוד(. את לימודי התיכוניים השלמתי 
אלא  אחת  לא  הסדר  לישיבת  ומשם  מימון  בכפר 
ימית(  )בעיר  "ימית"  "הכתל",  שלוש  שהן  שתיים 
בהסדר  לימודיי  סיום  עם  דקלים.  בנווה  ו"ימית" 
בישיבת "הכתל" נישאתי והחלתי את לימודיי בכולל 
"מר"ץ" שבמבשרת )שם צמחו הגרעינים התורניים 
והחברתיים הראשונים(. לאחר שלוש שנות לימוד 
פנינו להגשמה חינוכית בדרום בכפר מימון. בהמשך 
העפלנו לאיתמר שבשומרון וממנה עברנו לעצמונה 
שבגוש קטיף. במהלך שנות המעבר ב"ה נולדו ילדינו. 
כיום אנו גרים בקיבוץ שומריה ועל כך נדבר בהמשך.

מאד גוש קטיף  חיים  של  מציאות 
ייחודית ואידיאית שצמחה 
וגדלה בידי אנשים שבאו מהדרום: נתיבות, אופקים, 
שהלכה  מציאות  הייתה  זו  ב"ה  והסביבה.  שדרות 
והמדיניים  הביטחוניים  הקשיים  כל  חרף  וצמחה 
והייתה למופת וסמל לאזור כולו ולארץ בכלל. השילוב 
הזה של אנשי עמל מחד, ואנשי תורה מאידך, עם 
הרבה תום ופשטות הצליח לשבור מחיצות רבות ובנה 
את כל "היש" הגדול שהיה בגוש. לצערי, העקירה של 
הקהילות ממקומם גרמה לכך שכל הקהילות עם כל 
האיזונים והקשרים המיוחדים שנבנו במהלך למעלה 
משנות דור התרסקו. לא מעט מאנשי הגוש שילמו 
ומשלמים מחיר כבד ביותר כתוצאה מהגרוש מהגוש.

 רבנות ראשית לישראל
 

לחלק  ולא  לישראל  ראשית  רבנות  היא  כן  כשמה 
מישראל. שוו בנפשכם שהעניינות תשלוט במהלכי 
בחירת הרבנים ולא שיקולים כיתתיים או סיעתיים 
כאלו ואחרים יהוו את הכרעת בחירת הרבנים. לצערי, 
בשנים האחרונות חלק מהמפלגות החרדיות הרגילו 
אותנו לחשוב רק באופן כיתתי או סיעתי. לעיתים 
קרובות נבדקה הכיפה שלראש המועמד לתפקיד רב 
או דיין. הגיע הזמן לבטל מכל וכל שיקולים זרים אלו 
ולבחור רבנים או דיינים ע"פ קדושתם, ידיעותיהם 
בתורה ובהלכה ויכולתם להתחבר לציבור כולו בעם 
ישראל. אתגרים עומדים לפתחה של הרבנות הראשית 
היהודי. העם  ואחדות  שלמות  הוא  שבהם  והגדול 

)המכונה הצעת חוק   1260/19 פ
דמגוגית "חוק הרב עמאר 
והרב אריאל"( היא הצעת חוק שהגשתי לפני מספר 
ימים כדי לתקן עיוותים פרסונאליים הקיימים בחוק 
עשרות  כמה  לפני  תוקנו  אלה  עיוותים  הרבנות. 
להתמודד  מסוימים  ממועמדים  למנוע  כדי  שנים 
לתפקיד. לצערי, היכולת לתקן בנויה על הרצון. ומה 
לעשות הרצון לתקן או הדחף לתקן הוא תמיד סמוך 
לבחירות. ולכן יש המציגים חוק זה כחוק פרסונאלי 
ולא היא כוונתי, כי בע"ה לאחר שחוק זה יחוקק יוסרו 
החסמים הלא עניינים מבחירת רבנים ומכאן ואילך 
עניין בחירת הרבנים יהיה על בסיס אמיתי וענייני 
בלא עירוב של שיקולים זרים הפוסלים את העניין.

סיעה המכילה בתוכה הבית היהודי 
דעות  של  מגוון 
בציבור. והיכולת לנהל שיח מפרה ופורה בתוך הסיעה 
היא דבר חשוב מאוד, אך אין לי ספק כי צריך לתת 
את הדעת על הערך המוסף של הסיעה בהיבט הדתי 
במדינה, לדעת לברר את דרכנו ולהשתדל ולהוביל 
והרעות  החברות  כי  בע"ה  בטוח  אני  זאת.  לאור 
יאפשרו לנו לקיים שיח פנימי פתוח ומשוחרר מתוך 

רצון לברר את הדברים ולהוביל.

באופן טבעי חלק מהפעילות נסוב אג'נדה 
בועדות  הפעילות  של  הציר  על 

שבהן אני חבר בכנסת "כספים" ו"פנים". בבחירות 

האחרונות אין נציג אוטנטי של המגזר הכפרי ואני 

וצרכיו  הכפרי  המרחב  לענייני  ככתובת  משמש 

המרובים. אני משתדל יחד עם חברים נוספים להרבות 

בשיח של שיתופי פעולה מחד, וברור ערכי מאידך. 

עבודה רבה לפנינו אך רצון טוב ישנו מצד גורמים 

רבים לכן מקווה אני כי בע"ה נצליח במלאכה. אשתדל 

להיות גם לעזר בעניין הגרעינים שהלך והתרחב בשנים 

בחינוך. הקשור  לכל  סיוע  לצד  כמובן,  האחרונות, 

מושג מושאל או בעברית פשוטה הקפאה 
"איסור בניה". לצערי, זו תופעה 
שבשנים האחרונות מוצאת אחיזה אצלנו. אשתדל 
יחד עם חברי לסיעה ועם חברים נוספים לשרש את 
התופעה ולחזור למציאות ש"הקפאה" תהיה שייכת 
לעולם הקירור ולא לאנשים או ישובים. הדרך להגיע 
הקשר  העמקת  לערכים:  חינוך  על  גם  בנויה  לשם 
של עמנו לארצו, באופן חד ובהיר ולא באופן מגמגם 
ומהסס, גם אם לעיתים בעיני לאומים שונים הדברים 
לא נשמעים או מתקבלים. חשוב יותר לא מה הם 
אומרים אלא מה אנו אומרים ומתוך כך מה אנו עושים.

משברים בחיים כנראה ילוו אותנו תדיר ימית 
דשמיא  סיעתא  הרבה  עם  בידינו  אך 
או  לקריסה  הדברים:  את  להוביל  לאן  ההחלטה 
לצמיחה. חרף כל האתגרים הן בעקירה מימית והן 
מתוך  לצמיחה  לפעול  השתדלתי  מהגוש  בעקירה 
הכאב והקשיים. וב"ה זוכים אנו להיות חלק מהקהילות 
הבונות את חבל הארץ המתחדש במזרח לכיש, בכאב 
את  נותן  והדבר  אדירות.  עוצמות  מתוך  אך  עצום 
אותותיו באזור כולו. כולי תפילה רק לברכה ולשמחה.

אני חושב שעלינו כציבור לדרבן התקציב 
את נציגינו לפעול מתוך אחריות. 
נכון, קיים מצב כלכלי קשה עם גרעון גדול, אך עדיין 
לדעתי ישנן דרכים שונות כדי לסגור או לצמצם גרעון 
זה ולפעול חזרה במציאות כלכלית תקינה ושקולה.

היא פוליטיקה  בכך  להצליח  היכולת 
בלהפגיש את כלל העוסקים 

במלאכה עם הפריפריה. ולהראות שיש מגוון גדול של 

אפשרויות גם במקומות המרוחקים מהמרכז, שבהם אתגר 

ציוני חשוב וגדול וסיפוק רב מאד בצידו. העשייה הציונית 

לפעול  עלינו  וחובה  בפנינו  רבה  מלאכה  תמה,  לא 

בהרבה מרץ ובמאור פנים ולא מתוך מסכנות וחולשה.

שלום בין היהודים, ענייניות ביחסים, חלום 
רדיפת האמת, אם את זה בע"ה נשיג, 

השאר לדעתי כבר יסתדר.

המחבר ציונות דתית  גורם  זהו 
והעם  בתוך החברה 
בישראל שצריך כל העת לשקול את התנהלותו לאור 
התפקיד המרכזי הזה. ב"ה ישנן הצלחות רבות במגוון 
תחומים ונושאים אך כעת גם בצד החיים הציבוריים. 
האתגר אינו פשוט כלל ועיקר. כולי תפילה כי בע"ה 
יעמדו לנו הכוחות ונוכל להביט איש על רעהו מתוך 
עין חיובית, נשתדל לדון את האחר לכף זכות ולעמוד 
על דיון ענייני לגופם של דברים ולא לגופם של אנשים. 
אין לי ספק כי ישנה ציפייה רבה מצבורים גדולים בעם 
שניקח את האחריות על השיח הזה בעם. אני שמח 
על הזכות להיות חלק מהחבורה בסיעה המתמודדת 

עם אתגרים אלו לצד אתגרים רבים אחרים.

פני עתיד "נבואה אופטימיות זהירה 
אך  ל"  ניתנה 
בע"ה בטוחני כי כל שנה החולפת בונה קומה נוספת 
בבנין האומה השבה לארצה לאחר שנות גלות רבות. 
אך ללא ספק עוד אתגרים רבים לפנינו הן של המפלגה 
והן של הציבור והעם ובודאי חלקם יוותרו לדורות 

הבאים. בשם ה' נעשה ונצליח.

נפגשנו השבוע עם מגיש הצעת 
חוק 'הרב עמאר-והרב אריאל' 
ובאותה  כלפה  זבולון  ח"כ 
ההזדמנות שוחחנו על הרבנות 
הראשית, סיעת 'הבית היהודי', 
זכרונות מגוש קטיף, חלומות, 
תחומים שמתכוון לקדם ולהוביל 
וגם הפעם סיימנו  בפוליטיקה 

באופטימיות זהירה

 > מימון  כפר   > צרפת   > שרשרת   מושב 
כולל מר"ץ   > ימית  ישיבת   > ישיבת הכותל 
במבשרת < איתמר < עצמונה < קיבוץ שומריה

אחד
עלאחד
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איזה רב את 
רוצה שיהיה רב 

ראשי?
לא משנה, 

העיקר שיחתן 
אותנו!

יוצאתמדעתה
תודה לחגי מלין על הרעיון. ציירה: תיקי עדרי

המדור מוקדש ל: אורי זית ורעיה אביחי, עדי 
פרידמן ואמיר הכהן, דביר ובת שבע יזרעאלי, 
ויוגב מימון, רבקי פופליאנסקי  יפית אפיקי 
ומנחם  תמר  ואלה,  עמית  צדרבוים,  ודובי 

לנדוירט, יעל פלהיימר ושלומי פרקש
שהתחתנו\מתחתנים השבוע.

ול: חנן אביטן וליגל כהן, שמואל ברנשטיין 
ונעמה  ורצברגר  יאיר  שחר,  ואודליה 
הנדלר,  ויראת  פרנקל  מתנאל  שטרנליכט, 
אביטל  רון  וינברגר,  ואסנת  גרינשטיין  יוני 
אפרת  חדד,  ומשה  ויתרי  רניה  ל.ק,  ואסתר 

וחגי, יורם צורי ואסתי ליזרוביץ'
שהתארסו בשבוע האחרון.

ולכל אלו שעדיין מחפשים, בקרוב אצלכם!
גם לכם היו פדיחות בדייטים? גם לכן נמאס לשמוע את השאלה 
איך יראה שולחן השבת שלכן, ועוד יותר את התשובה של הצד 
השני? שלחו אלינו ל: gdaat@pisrael.com או ספרו לנו 
בפייסבוק פדיחות וסיפורים מצחיקים מדייטים, ואת הסיפורים 

הטובים ביותר נכניס לבועות בקומיקס.

לתפוס גלויה
בשיניים

אסתר סילם-אלוש

באופן כללי, בכל ערב, אני משתדלת כמו אימא 

טובה לדאוג שילדי יעשו כל מה שמצופה מהם 

כדרדסים לפני שינה )במילים אחרות: אמבטיה, 

אוכל, שיניים ולישון(. אלא ששוב ושוב אני נתקלת 

במכשול כשהדבר נוגע לצחצוח שיניים. "אתם 

כוחי  את  מנסה  אני  שיניים",  לצחצח  חייבים 

כששניהם כבר שוכבים במחאה במיטותיהם 

חברתית  מחאה  מבצעים  כיצד  לי  ומדגימים 

על הצד הטוב ביותר. 

"אני עייפה" מודיעה לי הבכורה בקול מתאונן, 

וכבר עוצמת עיניים בהפגנתיות כדי להעביר 

לי את המסר גם בצורה וויזואלית. "אז תצחצחי 

לי את השיניים" מתנה ילדי השני. נו טוב, אני 

גוררת את עצמי לכיוון האמבטיה. 

ואז נפל האסימון )כן, כן אני מהדור ההוא(, זה 

לא באמת הם שלא רוצים לצחצח שיניים. זו 

על  איתם  להתווכח  כוח  לה באמת  אני שאין 

הנושא ושוב ושוב מוותרת להם! 

אביו של בעלי שהוא במקרה גם רופא שיניים, 

צרפתי  במבטא  שנים  כמה  לפני  לנו  הסביר 

בשיני  מדי  יותר  להשקיע  טעם  שאין  מנומס, 

חלב, כי בין כה וכה הן מתחלפות. אני בטוחה 

שגם הוא לא חשב שנאמץ דווקא את ההמלצה 

הזו באדיקות גדולה כל כך. בינתיים צמחו לבתי 

שתי שיניים של גדולים, כהגדרתה, אבל אנחנו 

)ההורים( כבר התרגלנו לא להקפיד...

כך יוצא שכל ערב אני צריכה להכריח את עצמי 

הבנתי  גם  כך  שיניים.  לצחצח  אותם  להביא 

שיותר משאנחנו שמים לילדים גבולות ומקנים 

גבולות  לעצמנו  שמים  אנחנו  משמעת,  להם 

הכי  הדבר  בעצם  משמעת.  לעצמנו  ומקנים 

פשוט גם עבורנו, הוא לוותר, ולהמשיך הלאה 

למשימה הבאה....  

וואו! איזו פרשה. כל נושא ממש מדבר אלייך אמא 
יקרה, באופן אישי.

בחרתי שני נושאים שלי הם נראים קריטיים באימהות 
שלך.

** מרגלים - הקב"ה מצווה את משה לשלוח אנשים 
לתור את הארץ. בכל בית יש שני אנשים שהם מרכז 
הבית ומבין שני האנשים, אבא ואימא ניצבת את, 
האימא. איש הוא לא סתם אדם, הוא בעל עמידה 
זקופה ואיתנה הוא בעל אמירה ברורה, נוסך ומשרה 

ביטחון, יודע ומכוון. איש הוא מנהיג.
מנהיגה,  אימא,  שהיא  אישה  האישה.  את  בבית 
ברורה,  אמירה  בעלת  מנחמת,  מווסתת,  מכוונת, 
יודעת!  ויודעת. כמה שאת  נוסכת ומשרה ביטחון 

)נדמה לי שאת אפילו לא מודעת לזה...(.
שהיא  אימא  אותך  צריכים  שלך  היקרים  הילדים   

אישה, אימא שתתן לילדים שלה את הכוח לגדול 
בריא, הכי קרוב למה שהכוחות שלהם מכוונים אותם.
את הבחירות יעשו הילדים אחר כך, בעצמם. אבל את 
תהיי זו שתלמדי אותם כיצד בוחרים, מה מתאים ומה 
פחות, ובעיקר תלמדי אותם להיות קרובים לעצמם. 

וממילא קרובים לבורא ולכל מה שנתן לנו כאן.
עבודה  אימא-אישה.  נולדת  לא  מאיתנו  אחת  אף 
רבה נדרשת בכדי לזכות בתואר האדיר הזה ועדיין 

לא פגשתי אימא אחת שחוסכת מאמץ )כל אחת 
ראויה  להיות  כדי  ביותר  הקטן  ולו  שלה(  בדרכה 

לתואר הזה.
** עין טובה - אין כמו מילה טובה של אימא.

אבל כאן מדובר במשהו הרבה יותר עמוק ופנימי. 
העין הטובה היא בעצם כל נקודת ההסתכלות שלך 
כאימא על כל מה שקורה במגרש הפרטי שלך: הבית 

שלך, ילדייך, הזוגיות שאת בונה עם האיש שבחרת.

למבט שלך יש כוח להשפיע רבות על הדרך שבה 

הדגשים  על  הבית,  אווירת  על  הילדים,  יפעלו 

שהבית שלך ייתן. כשאימא מאמינה באמונה שלמה 

שהילד שלה הוא בעל כוחות, שהוא מסוגל ושיש בו 

האפשרות להגיע הכי רחוק, הכי גבוה והכי איכותי 

אז יש סיכוי טוב מאד שכל אלה אכן יתממשו אצל 

הילד שלה.

לעין שלך יש כוח, קחי את המבט שלך למקומות 

מעצימים ומפרגנים למחוזות של טוב.

שהייתי  הראשונים  הדברים  אחד  כאימא-אישה 

ממליצה לך לאמץ הוא העין 

ילדייך, על בעלך וכמובן גם על עצמך  הטובה, על 

www.yotzrotcenter.info  

אישה ועין טובה
אורה פולק - יוצרות, המקום לאימהות מובילה, יוצרת ושמחה

אמא
יקרה

לח"כ ציפי חוטובלי ובעלה אור 

מזל טוב לרגל נישואכםשתזכו להקים בית נאמן בישראל

מאחלים צוות פרסומי ישראל ומערכת "גילוי דעת"

13

גילוידעת



חוותדעת
אנחנו נשואים קרוב לשמונה שנים ויש לנו שני ילדים. לאחרונה היו בינינו ויכוחים רבים, ועתה 
בעלי לא מדבר אתי. הוא מתעלם מקיומי, מוסר לי מסרים דרך הילדים, וימים שלמים שאנחנו 

ברוגז. איני יודעת מה לעשות? ואיך לשנות את המצב? 

שאלה:

המעוניינים להתייעץ או לשתף את הקוראים במכתביהם מוזמנים לשלוח למייל: gdaat@pisrael.com עבור "גילוי לב"

www.meahori.co.il מאחורי ההר - אתר המעיינות של ישראל

כמעיין המתגברכמעיין המתגבר
ישורון בר טוב

גילוילב
א,

נפגשנו ברחוב טשרניחובסקי לפני 
8 שנים, 

היינו בני 24, צעירים ומבטיחים.
אני הוקסמתי מיד 

התחברנו והפכנו ידידים טובים.
הזמן עבר חלף

ולאחר שאזרתי אומץ ביקשתי ממך 
'לצאת'

לנסות ולראות אולי נועדנו זה לזו.
הופתעת מההצעה וענית בשלילה,

כי איך ייתכן? זה לא מתאים? 
כי אנחנו רק חברים.

נעלבתי וממך התרחקתי,
ציפיתי לפחות שתתני סיכוי...

השבוע, ראיתיך במקרה מבעד לחלון 
האוטובוס

ונזכרתי. בעצב.
היום אנחנו כבר לא כל כך צעירים 

ומבטיחים,
שנינו רווקים )זקנים(.

רוב החברים נישאו ואליהם נוספו 
זאטוטים,

ואנחנו... תקועים.
הייתי רוצה לאזור אומץ וממך לבקש,

ניסיון אחד נוסף ודי.
אולי פעם תרצי ותביני,

שלנסות זה לקוות.
אולי באמת נועדנו זה לזו

רק נדע אם באמת תתני לזה צ'אנס.
אני כבר רוצה 8 שנים,

ומה איתך?

ד. 
המצפה לישועות

חידה בחרוזים לשולחן השבת מאת מרדכי פרימן
 gdaat@pisrael.com :תשובות שלחו למייל

עד יום שלישי הקרוב 

פיצוחים

זה עונג שבת

בחודש האחרון
הוזמנתי לתיאטרון -

להצגת בכורה
המתרחשת בזירה.

על אף שהלהקה ידועה
ההצגה היתה גרועה!

הרגשתי חולשה ,
וביקורתי היתה: היפוכה של הפרשה.

תשובות מהשבוע שעבר

במעשה המנורה מופיעה המילה "מקשה 
" פעמיים. במהופך - אנו מקבלים את 

השקם, של החיילים.

הזוכה: חגית פרלשטיין, קיבוץ שלוחות

וע
שב

 ה
דת

חי

התנתקות
ד"ר חוה אנקור מאמנת אישית וזוגית, מומחית במצבי לחץ ומשבר

עין קדם
כתוצאה מנסיגת מפלס ים המלח, נחשפו בצמוד לחוף הים מספר נביעות של מים חמים. סביב כמה מהם 
נחפרו בריכות בחוף הים הבוצי. גודל וצורת הבריכות משתנים כל הזמן לפי מצב הרוח של מזג האויר )שמתם 
לב למשחק המילים?!( והמטיילים. אם הגעתם והבריכה לא מספיק עמוקה - תמיד תוכלו להעמיק אותה או 

אפילו לחפור חדשה סביב נביעה אחרת. 
תזכרו לקחת איתכם את מי השתייה למטה, ממש מבאס לגלות שהם נשארו באוטו. מנסיון!

איך מגיעים: נוסעים על כביש 90 לכיוון דרום, עוברים את צומת קלי"ה, אחרי כ-25 ק"מ מגיעים למחסום 
דרגות וממשיכים בו ישר. אחרי כ-9 ק"מ, בצד ימין של הכביש, יש שלט חום המורה על נחל קדם, שם חונים 
)עדיף בצד שמאל/ מזרח של הכביש(. מחפשים בצד שמאל של הכביש סדק/ ערוץ באדמה ומעליו עץ שיטה 
יחיד. שם צריכים להתחיל לרדת )מצד שמאל-צפון של הערוץ והשיטה( בשביל המתעקל צפונה ומזרחה, 

פחות צפונה( ומגיעים לכיוון הים. הולכים כ-400 מטרים )בעיקר לכיוון הים, 
לבריכות שנמצאות ממש בצמוד לים.

עונה מועדפת: בעיקר לילות חורף קרים )המים ממש 
רותחים(

מרחק הליכה מהרכב: 650 מטרים

איזור: צפון מדבר יהודה וים המלח 
)מפת סימון שבילים מס' 8(

מעיינות נוספים באיזור: עין נמר

מתאים ל: מי שאוהב לשבת בסטלה בלי לעשות יותר 
מדי, מי שרוצה לטייל לים המלח ומחפש להוסיף 
הגופרית  ריח  )בגלל  תתרנים  מעניינת,  אטרקציה 

המפורסם...(

אפשרויות להמשך טיול: נחל סלוודורה

"ברוגז" היא תגובה שכיחה לתסכול שיצרה מריבה, 
שתיקה  ולשתוק  הזוג  בן  עם  מגע  לנתק  קל  הכי 
עוינת היכולה להימשך ימים ואף שבועות. השתיקה 

הזוג  בן  של  "ענישה"  בעצם  היא 
והיא יוצרת כעסים ומתחים רבים. 
מכניסה  וההימנעות  השתיקה 
מפני  מגיעים  לוויכוחים  נוספת 
כתוצאה  או  מהמריבות,  שנמאס 
מתחושה של הפסד במערכה, או 
בכדי להעניש ולתת תחושה שאת 
לברר  עדיף  לפעמים,  קיימת.  לא 
מאשר  עולים,  הטונים  אם  אפילו 

לשקוע בשתיקות מעיקות. 
דיבור זאת הדרך שלנו לתקשורת בינינו בני-האדם. 
כשאין דיבור, יש אלם, אילמות, וכל הכעס מצטבר 
בתוכנו. בלי להתכוון, עלולה להיות התפרצות זעם, 
ומשם הדרך קצרה לאלימות מילולית או מעבר לזה.

ויפה שעה אחת  יש מה לעשות, אסור להתייאש,   
קודם! 

כדאי לשתף מישהו שקרוב לבעלך, ויש לו השפעה 
טובה עליו, אולי רב שקרוב אליכם או איש מקצוע 

ששניכם סומכים עליו. ספרי לו מה קורה אתכם, ספרי 
לו על הצער הגדול שיש לך, ועל הרצון שלך לשנות. 
ספרי לו ולעצמך, מה את רוצה לעשות אחרת. יתכן, 
שהוא יוכל לשוחח אתו, ולשכנע 
אותו שהשתיקה רועמת ומזיקה. 
חשוב, להתייחס לילדים, ולחשוב 
והסמויים  הגלויים  המסרים  על 
קטנים  ילדים  גם  קולטים.  שהם 
שנראה שאינם מבינים חשים את 

השינוי וחוששים... 
כדאי בשלב ראשון לשתף מעט 
מאד אנשים בתקווה שהכל יסתדר, 
לך  זאת חשוב שתהיה  ויחד עם 

אוזן קשובה ותומכת. 
לעיתים, יש לאנשים כעסים ואחרי יום-יומיים הם 
נרגעים, ושוב אפשר לדבר אתם. בזמן הזה של הרוגע 
אולי כדאי לנסות לדבר אתו, על ההתנהלות הזאת של 
השתיקות, עד כמה היא מכבידה. אפשר לכתוב לו 
מכתב ולבקש שיהיה ביניכם דיבור, הרי יש לכם עניין 
הילדים...  רוצים את טובת  בוודאי  ושניכם  משותף 

בהצלחה 

תשובה: 

כדאי לשתף מישהו 
שקרוב לבעלך, ויש לו 
השפעה טובה עליו, 

אולי רב שקרוב אליכם או 
איש מקצוע ששניכם 

סומכים עליו
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משפחת לוי - אדורה
נקודת מוצא:  כשאביחי שרת בסדיר על יד הישוב של אסנת ברמת הגולן והציעו לו להתארח בשבת אצל "משפחה 

עם בנות חמודות" הוא התנגד, אבל המשדך דווקא כן התארח אצלם והשידוך יצא לפועל כמה שנים מאוחר יותר.
עיסוקים:  אביחי מהנדס תוכנה בתעשייה האוירית.

אסנת - מזכירה בישיבת תלם.
ספיר - בת 10 בכיתה ה' - רקדנית מוכשרת.

הלל נעמי - בת 9 בכיתה ד' - מתוקה ומתוחכמת.
עומר - בת 7 )כן זאת בת( - כרגע ביום הולדת.

הבנות לומדות בבית הספר "אלוני ממרא" בחרסינה.
איתן - בן שנתיים במעון יום שיקומי לילדים מיוחדים בביתר - לומד יותר מכולנו.

היסטוריה: קצת שכונת נחלאות בי-ם וקצת קרית ארבע, אבל כבר 10 שנים באדורה.
באנו לישוב יחד עם שתי משפחות דתיות כאשר הישוב החליט לפתוח את שעריו גם למשפחות דתיות.

אדורה על קצה המזלג: יישוב נפלא, הכי מגוון שרק אפשר, דתיים חילונים, מסורתיים צעירים וותיקים 
בבואה של החברה הישראלית וישנם חברויות נפלאות בין התושבים.

פעילויות תרבות משותפות, ערבי נשים, ספרייה פעילה, חוגים, זומבה ועוד.
כמו כן פועלים בישוב מעון, גנים וצהרון, מקווה וקפיטריה. בעוד כחודש יחנך בישוב בית כנסת מפואר 
ומושקע. בשנים האחרונות היישוב עבר מהפך אמיתי וקלט משפחות צעירות רבות חילוניות ודתיות 
ואף הכפיל את עצמו לכ-80 משפחות והיד עוד נטויה. יש אצלנו נוף מהפנט עד לים התיכון ויש גם 

מעיינות לרגלי היישוב ומטיילים בהם בכל יום שישי.
שלב ד' באדורה: כאשר עבדו על פיתוח השלב, אמרנו לכולם שכולו ימכר עד סיום הבנייה וכך היה. מיד אחרי ההצלחה "אמנה" התחילה בבניית 10 בתי קרקע 

נוספים, 114 מ"ר בקומה אחת על שטח של חצי דונם, חיפוי אבן ירושלמית ונוף עוצר נשימה. 
למה דווקא באדורה? שאלה ששאלנו את עצמנו כשאביחי התחיל עבודה בתעשייה האווירית המרוחקת מהישוב, והבנו שכאן אנחנו רוצים לגדל את ילדנו 

בסביבה פתוחה ושכנים נהדרים. 
אדורה - ישוב קהילתי מעורב לרגלי הר חברון, כ- 17דקות מכביש 6, 20 דקות מקרית גת ו-25 דקות מבית שמש. באדורה 
קהילה בת 80 בתי אב, איזור תעשייה, חקלאות ותיירות מפותחת. מערך הסעות לקרית ארבע וקרית גת וקו אגד 3 פעמים 
ביום. הישוב הוקם בשנת 1982 כהיאחזות נח"ל ואוכלס בשנת 1984. שמו של הישוב מקורו בשמה של אדוריים המקראית.

ביתמשפחה
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w w w. a m a n a . c o . i l
מרכז  1-800-260-240 

מידע
אמנה

 02-6536848 02-5350901  פקס:   : ולרכישה: עדינה תבור טל’ לפרטים 

השנה מוקדש היומן לנושא ירושלים 
ביומן מדרשים, חידות, טיולים, משחקים  וסיפורי צדיקים.

היומן נערך בשיתוף עם רבנים, מחנכי החמ"ד ומנהלי בתי ספר.

יומן עם ערכים

טוב שיש יומן משלנו!  

שנה 
חמישית 
ברציפות!
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יום השנה השלישי למורנו ורבנו 

אביהם של ישראל
מרן הראשל"צ

הרב מרדכי אליהו זצ"ל

משלוח 
עד הבית

שו”ת 
הרב הראשי

חלק שלישי

"מפתח ערכים כולל לשלושת הכרכים" 

דיונים הלכתיים שאפשר היה להאריך 
ולהעמיק בהם תומצתו ע"י הרב לכלל 
שורות ספורות המציגות את המסקנה 

ההלכתית למעשה. 3 כרכים.

כרך שלישי חדש עוסק בפסקים בין 
השנים תשמ”ו-תשמ”ח )592 עמ’( 

דברי מרדכי
תורת מרן הרב מרדכי אליהו זצוק”ל 

על פרשיות השבוע 

במחיר מיוחד לזיכוי הרבים 
לקראת יום השנה השלישי 

להסתלקותו

שו”ת 
מאמר מרדכי

חלק ד’

ספרו החשוב והיסודי של מרן הרב 
מרדכי אליהו זצוק”ל ובו תשובות 
ובירורי דינים באורך ובהעמקה 

בנושא השבת )520 עמ’( 

חדש

חדש

חפש  "אביהם של ישראל"

אפליקציה של ספרי הרב זצ"ל 
חינמית ניתן להוריד 

מ- 
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